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 اتحاد العقل والعاقل والمعقول لدى العلامة الطباطبائي

تعد هذه المسالة من المسائل الخلافية بين بعض اتباع المدرسة المشائية 

ومدرسة الحكمة المتعالية ، فإتباع المدرسة المشائية يذهبون إلى القول بالاتحاد 

في مرتبة العقل دون مرتبتي الحس والخيال ، ويظهر ان أول من قال بهذه النظرية 

من الممكن ان يكون شيء واحدا  فرفريوس . والبحث في هذه المسالة هو : هل

عاقلا ومعقولا في آن واحد . والمراد بالاتحاد هنا ، هو الاتحاد في الوجود دون 

مفهوم الماهية ، والدليل الذي اقامه الطباطبائيلاثبات هذه المسالة ، والذي هو من 

ابتكاراته ومبدعاته الفلسفية . يقسم الطباطبائي العلم الى العلم الحصولي 

ضوري ، وينتهي في نهاية المطاف إلى القول بان العلم الحصولي يرجع إلى والح

العلم الحضوري وله في ذلك جملة أدلة تؤكد على تجرد الصورة العلمية في جميع 

 مراتب النفس الحسية والخيالية والعقلية . 
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 Abstract)) 

The Union of Reason, Reason and Reason by Al - Tabatabai 

This issue is one of the controversial issues between some of 

the followers of the school and the school of wisdom 

transcendental, follow the school Almchaih go to say the Union 

in the order of mind without the rank of sense and imagination, 

and shows that the first to say this theory Fervarius. The 

question is whether one thing can be both reasonable and 

reasonable. What is meant by the union here is the union in 

existence without the concept of the essence, and the evidence 

that the Tabataba brought to this matter, which is one of its 

innovations and philosophical creations. Tabatabai divides the 

science into the knowledge of knowledge and civilization, and 

ends up in the end to say that the science of access is due to the 

science of civilization and has evidence that confirms the 

abstraction of the scientific image in all levels of the psyche, 

mental and mental and mental. 


